
 ZÁPIS č. 7 (73) 
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 16. června 1998 
 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 

 
Přítomni:  viz presenční listina (celkem 17 členů) 

Omluveni:  Hlavenka/FS, Kotačka/FS, Zmrzlý/FEI, Lukášková/FA, Kříž/FP 
   Novotný/FaVU, Hoffmann/FT, Rosman/FaME, Tuč/FaVU 

Neomluveni:  
 
Hosté:    rektor Vavřín 
 
Před zahájením zasedání AS VUT senátoři minutou ticha vyjádřili svou úctu památce zemře-
lého člena AS VUT za Fakultu chemickou, Doc. RNDr. Jana Kotase, CSc., který zemřel po 
těžké nemoci dne 3. června 1998.  
 
Vzhledem k nepřítomnosti předsedy Ing. Zmrzlého, který se omluvil z důvodu nemoci a poz-
dějšího příchodu místopředsedy Prof. Němečka (účast na profesorském řízení ve VR MU), AS 
VUT jednomyslně pověřil řízením dnešního jednání Mgr. Božka.  

Doc. Kříž požádal o doplnění programu o návrh změny Organizačního a Studijního řádu Fa-
VU, členové AS VUT souhlasili (viz bod 5). 
 
 
PROGRAM:  
1.  Kontrola zápisu a úkolů 
2.  Informace k aplikaci nového VŠ zákona - rektor Vavřín 
3.  Informace o účelových dotacích MŠMT pro VUT - rektor  Vavřín 
4.  Projednání návrhu změny Statutu Fakulty technologické  VUT ve Zlíně 
5.  Předložení návrhu změny Organizačního řádu a Studijního řádu FaVU 
6.  Informace z jednání Rady VŠ - Doc. Münsterová 
7.  Různé 
 
 
Ad 1) Kontrola zápisu a úkolů 
K zápisu z minulého zasedání AS VUT nebyly vzneseny žádné připomínky. 

Úkol 2.2/98 
Zpracovat generel všech pozemků a ploch s vytypováním možností a vhodnosti jejich per-
spektivního využití. 
Zajistí: prorektor Hobst 
Termín: Do 30. 6. 1998 připravit podrobněji možnosti využití pozemků ve správě VUT, 
             možná v návaznosti na nový VŠ zákon. 
Úkol trvá, kontrola na příštím zasedání AS VUT. 
 
 
Ad 2) Informace k aplikaci nového VŠ zákona 
Rektor Vavřín přednesl nejzávažnější témata, týkající se aplikace nového VŠ zákona: 
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⇒ Převod vlastnictví 
VUT bude žádat o předání věcí, které nutně potřebuje pro výuku a výzkum. Návrh na vý-
měnu pozemků VUT s městem Brnem byl pozastaven, souvisí s rozhodnutím MŠMT 
o možné transformaci SKM. MŠMT zatím nezaujalo konečné stanovisko, probíhají jedná-
ní, nejpozději do 1. 9. 1998 bude známo. V případě, že SKM zůstanou ve vlastnictví VŠ, 
souhlasí vedení VUT s předáním Kounicových kolejí VFU v Brně. 

Doc.  Münsterová informovala, že předsednictvo  RVŠ by mohlo považovat za platformu 
pro další jednání návrh MŠMT, ve kterém je specifikována povaha kolejí a menz jako ne-
ziskové organizace, s možným většinovým podílem všech vysokých škol daného města. 

⇒ Tvorba interních předpisů školy 
Nejdůležitější interní předpisy, nutné co nejdříve zpracovat: 
1.  Statut VUT 
2.  Interní mzdový předpis 
3.  Dlouhodobý záměr VUT 
Velká diskuse na toto téma proběhla dne 15. 6. na semináři, který se uskutečnil v areálu 
Fakulty stavební na Veveří. Některé dokumenty by měly být zpracovány do konce listopa-
du, během prosince předloženy na MŠMT ČR a od ledna 1999 by měly vstoupit v platnost 
s ohledem na nutné zveřejnění informací pro zahájení přijímacího řízení. Pro tvorbu inter-
ních předpisů VŠ neexistují zatím žádné direktivy a pokyny. MŠMT připravuje vzory do-
kumentů - VUT již obdrželo návrh na složení Správní rady a vzor jejího statutu. 
Prostředky na mzdy budou na VUT v r. 1999 zhruba na stejné výši, jako v r. 1998. Vedení 
VUT se bude snažit zachovat tarifní tabulky, ale vytvořit zároveň nové možnosti, jak 
ohodnotit aktivitu mladých pracovníků - vytvoření vyšších pohyblivých složek platů (např. 
bez ohledu na věk posunutí v tabulkách do vyšších řádků).   
Při tvorbě rozpočtu VUT na r. 1999 se předpokládá kromě existujících 2 toků financí 
(normativně přidělovaných na studenta a tvůrčí činnost) příspěvek na institucionální vědu 
(na základě evaluace tvůrčí, vědecké a výzkumné činnosti VŠ), který bude v r. 1999 rozdě-
len tak, jako je rozdělen dnešní tvůrčí příspěvek.  
Vedení VUT uvažuje o novém složení AS VUT (o tomto způsobu uvažují velké VŠ), při 
kterém je předem stanoveno zastoupení tří skupin: studentů, asistentů (lektorů), profesorů 
a docentů. Důsledkem je, že každou skupinu volí příslušníci dané profesní skupiny. Volba 
AS by pak probíhala celoškolsky. Rektor doporučuje o tomto schématu uvažovat. Nezna-
mená to vyhlášení voleb nového senátu, uskuteční se až pro příští volební období 
v listopadových volbách 1999. 

V diskusi Ing. Kozák vyjádřil názor, že nebude moci být zabráněno politickému ovlivnění 
Správní rady VŠ. Mgr. Božek vznesl dotaz na spolupráci AS VUT při tvorbě nových před-
pisů. 

Rektor sdělil, že první předběžná jednání s děkany fakult o 3 základních dokumentech se 
uskuteční v týdnu od 20. do 24. července 1998, druhé kolo proběhne od 17. do 21. srpna 
1998. K těmto jednáním mohou děkani přizvat předsedy AS fakult, zúčastní se i předseda 
AS VUT Ing. Zmrzlý. Jednotlivé části statutu budou vypracovávat prorektoři s příslušnými 
proděkany, zásadní otázky projedná vedení s právním oddělením. Do 1. září by měly být 
zpracovány první návrhy statutu a mzdového předpisu a v průběhu měsíce by je mohl pro-
jednat AS VUT tak, aby na konci října mohly být přijaty.  

(Poznámka předsedy Ing. Zmrzlého: Na základě jednání vedení VUT dne 22. 6. 1998 se 
předpokládá účast předsedů obou odborných komisí AS VUT při přípravě těchto základ-
ních materiálů). 
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Mgr. Božek navrhl, aby vzhledem ke krátké době na zpracování, byly přijaty provizorní 
předpisy, týkající se změn vstupujících v platnost od ledna 1999. Podle zákona musí být 
vnitřní předpisy přijaty do 1. července 1999, do té doby by mohly být po částech zpracová-
ny do definitivní podoby.  

⇒ Technologický park 
Technologický park se v současné době dostává do popředí zájmu - nutnost řešení „Zlaté 
akcie“, kterou VUT vlastní. Smlouva mezi VUT a TPB musí být přepracována. Uskutečni-
la se jednání rektora se Sirem Lamplem, proběhne jednání s primátorkou m. Brna. Minis-
terstvo průmyslu a obchodu uvažuje o podpoře českých technologických parků, a to dvěma 
způsoby - přímo do TP, nebo cílenou podporu firmám, které do TP vstoupí. Rektor povede 
jednání tak, aby byla zachována a spíše posílena pozice VUT k TPB. 
 

Ad 3) Informace o účelových dotacích MŠMT pro VUT 
Na žádost rektora byla z Fondu vzdělávací politiky MŠMT uvolněna částka 2,735 mil Kč, 
která bude taxativně poukázána do 5ti oblastí. 
Dále VUT požádalo o příspěvky na výdaje vzniklé v rámci restitučních nároků, vynaložené 
v letech 1993 - 98 např. do historických budov Veveří.  

Informace o projektu Antonínská 
Projekt pokračuje, doufáme, že část budovy bude zprovozněna k slavnostnímu jubileu VUT 
v listopadu 1999. Finance pro letošní rok jsou zajištěny, na příští rok je dotace MŠMT ve výši 
48 mil. Kč potvrzena.VUT se snaží o navýšení této částky minimálně na dvojnásobek. 

Přípravy oslav 
Oslavy 100. výročí založení VUT jako VŠ (11. listopadu 1899) a 150. let trvání technického 
učiliště (založeno r. 1849) budou zahájeny dne 18. března 1999 slavnostním zasedáním Aka-
demického senátu a Vědecké rady VUT za účasti významných představitelů: MŠMT a rektoři, 
členové Rady m. Brna, poslanci a senátoři za JM, atd.. v prostorách Radnice. Večer se bude 
konat reprezentační ples VUT - hotel Voroněž. V průběhu roku budou probíhat na fakultách 
konference a pracovní semináře. Ukončení oslav 11. listopadu 1999 -  slavnostní zasedání VR 
VUT, na kterém budou uděleny čestné doktoráty, zlaté medaile a pamětní medaile. Bude vy-
dána edice 200,- Kč pamětních mincí. Připravuje se výstava, která bude otevřena od září do 
listopadu 1999 v prostorách Moravského zemského muzea, jádro výstavby bude přeneseno do 
budovy Centra VUT na Antonínské, kde bude tvořit stálou expozici. Oslavy budou zakončeny 
slavnostním večerem, uvažuje se buďto o divadelním představení nebo koncertě.  
Doc. Friedl nabídl spolupráci Fakulty chemické na přípravách výstavy - odpálení ohňostroje 
v areálu zahrady na Antonínské. Rektor Vavřín doporučil, aby se spojil se zástupcem příprav-
ného výboru za FCH, návrh bude přivítán. 
 
 
Ad 4) Projednání změny Statutu FT ve Zlíně 
Vzhledem k tomu, že návrh změny Statutu FT byl projednán legislativní komisí AS VUT, 
některé připomínky LK byly diskutovány na jednání AS VUT dne 21. dubna 1998 a materiál 
byl dle požadavku zástupců FaME rozeslán všem členům AS VUT E-mailem, navrhl Mgr. 
Božek o předloženém návrhu hlasovat. LK doporučila předložený návrh schválit, nikdo ze 
členů neměl připomínky a bez další diskuse bylo přistoupeno k hlasování. 
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Hlasování o předloženém návru změny č. 1 Statutu FT VUT:  
Kdo souhlasí se schválením změny č. 1 Statutu FT VUT ve smyslu předloženého návrhu, kte-
rý všichni senátoři obdrželi E-mailem? 
Pro - jednomyslně schváleno. 

UAS 1 
Akademický senát VUT schválil předloženou změnu č. 1 Statutu FT VUT v Brně se sídlem ve 
Zlíně. Materiál bude ve třech vyhotoveních předložen k podpisu rektorovi a předsedovi AS 
VUT a následně v jednom vyhotovení uložen na sekretariátě AS VUT. 
 
 
Ad 5) Žádost o schválení změny Organizačního a Studijního řádu FaVU 
Materiál byl předložen předsedovi legislativní komise, vzhledem ke krátké době se jednání 
LK se dosud neuskutečnilo. Mgr. Božek seznámil přítomné s navrženými změnami, ke kterým 
zatím neměl zásadní připomínku. Změny se týkají: 
1.  Organizačního členění FaVU - návrh strukturálních změn 
2.  Definice řízení - změna čl. 19 (specifikace řízení děkanátu FaVU) 
3.  Změna Studijního řádu FaVU -  čl. 17, odst. 6 (sjednocení termínu opravných magister-

ských zkoušek) 
Mgr. Božek doporučil, aby navržené změny Organizačního řádu FaVU byly schváleny (schva-
lovací pravomoc studijních a zkušebních řádů byla delegována na zasedání AS VUT 
č. 16/1997 dne 11. 11. 1997 na akademické senáty fakult - UAS 5).  
Doc. Kříž požádal senátory o schválení návrhu změn co nejdříve (z důvodu jednání konkurs-
ních komisí v měsíci červenci 1998). Ing. Kozák navrhl, aby materiál byl rozeslán všem čle-
nům AS VUT E-mailem a bylo o něm hlasováno počítačovou formou.  Následovala diskuse 
senátorů k způsobu hlasování, jejímž výsledkem byl návrh následujícího postup: 
1.  FaVU předá materiály sekretariátu AS VUT v elektronické podobě, který jej rozešle E-

mailem všem členům AS VUT - do 19. 6. 1998. 
2.  V týdnu od 22. 6. - 26. 6. 1998 zpracují senátoři svoje připomínky a zašlou na sekretariát 

AS VUT. 
3.  Sekretariát AS VUT provede souhrn zaslaných připomínek a pošle předsedovi legislativní 

komise Mgr. Božkovi. 
4.  Předseda LK zpracuje předložené připomínky a podá návrh na usnesení, který rozešle všem 
členům AS VUT - do 29. 6. 1998. 

5.  Senátoři zašlou ihned svoje vyjádření - zda s návrhem souhlasí nebo nesouhlasí - na sekre-
tariát AS VUT - do 30. 6. 1998. 

 
Hlasování o navrženém způsobu schvalování změny Organizačního řádu FaVU: 
Kdo je pro? -  jednomyslně schváleno. 
 
UAS 2 
AS VUT schválil výše uvedený způsob hlasování o návrhu změny Organizačního řádu FaVU 
počítačovou formou. 
 
 
Ad 6) Informace z  jednání RVŠ 
Doc. Münsterová informovala o zasedáních RVŠ, která se uskutečnila v květnu 1998. Ministr 
Sokol zde hovořil o novém VŠ zákoně - o pravomoci Správní rady, univerzitních a neuniver-
zitních školách, transformaci SKM, zlepšení spolupráce mezi VŠ a AV. Zmínil několik in-
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formací o přípravě rozpočtu na rok 1999 - MŠMT bude žádat 7 % valorizaci v rámci VŠ 
a podpoří vědu jako prioritní.  
Náměstek ministra Doc. Hálek ve svém vystoupení hovořil o zavádění nového VŠ zákona do 
praxe, o přípravě rozpočtu. Na základě podpůrných kritérií budou v budoucnu přidělovány 
finanční prostředky ve výši 5 - 10 %. Nemají zahrnovat kvantitativní stránku VŠ (počty stu-
dentů), ale spíše kvalitativní stránku v hlavních činnostech VŠ. Uvedl návrh na kritéria hod-
nocení fakult a VŠ, která  MŠMT zpracovává (viz materiál z května 1998). Tato kritéria ne-
jsou hotová, VŠ jsou upozorněny, aby dávaly návrhy a podklady pro další zpracovávání, buď 
přímo nám. Hálkovi, nebo na  referát ředitele Kopřivy.  
Členové AS VUT v diskusi požádali o možnost připomínkování tohoto materiálu. Byl vzne-
sen návrh, aby materiál byl projednán EK AS VUT a připomínky zpracovány ve spolupráci 
s rektorem VUT. Doc. Münsterová na zasedání předsednictva RVŠ dne 18. 6. 1998 vznese 
dotaz na termín podání připomínek.  

(Informace z RVŠ dne 18. 6. 1998: Materiál bude zřejmě dopracován tak, aby mohl být vzat 
v úvahu při přípravě rozpočtu 1999, odhaduje se, že reprezentační komise, tj. zástupci před-
sednictva RVŠ a Česká konference rektorů dotvoří tato kritéria při jednání s MŠMT na pod-
zim r. 1998. Přesný termín předání připomínek není určen, odhaduje se na druhou polovinu, 
až konec září. Předsednictvo RVŠ bylo upozorněno, že připomínky k předloženému materiálu 
mohou být zcela zásadní, i ve smyslu naprostého odmítnutí některých bodů, nebo naopak při-
dání zcela nových bodů). 

Jednání EK AS VUT se uskuteční dne 15. července 1998 v 10:00 hodin, areál FS - A2, 
IV. patro, místnost č. 401. Do měsíce EK projedná zpracované připomínky s vedením VUT.  
Návrh na kritéria hodnocení fakult a VŠ (pracovní verze MŠMT z 5. 5. 1998) bude zaslán 
jako příloha zápisu z dnešního zasedání AS VUT.  
 
Zpráva předsedkyně Výboru Fondu rozvoje VŠ „Sedm let Fondu rozvoje vysokých škol“ byla 
z časových důvodů přesunuta na podzimní zasedání RVŠ. Připomínky k tomuto materiálu 
mají být zaslány nejpozději do 30. 6. 1998 Agentuře RVŠ. Senátorům byl tento materiál roze-
slánu v květnu 1998 E-mailem. Protože se dosud nikdo ze členů k tomuto materiálu nevyjád-
řil, bude rozeslán znovu,  původní termín připomínkování, t.j. 26. 6. 1998 musí být dodržen.  
 
Program zasedání předsednictva RVŠ dne 18. 6. 1998: 
1.  Tělesná výchova a sport na VŠ 
2.  Aktuální otázky přípravy učitelů 
3.  Informace o změně působnosti Řídícího výboru programů TEMPUS a SOKRATES (Prof. 

Kaluža) 
 
Členové AS VUT požádali Doc. Münsterovou o rozeslání přehledu témat projednávaných 
RVŠ v letošním roce a v případě zájmu o zaslání příslušných materiálů, aby mohly být vytvo-
řeny zájmové skupiny, které se jednotlivými tématy budou zabývat. Rozeslání příslušných 
materiálů zajistí sekretariát AS VUT, dle možností budou rozesílány E-mailem.. 
(Informace z RVŠ dne 18. 6. 1998: Dle informace předsedy RVŠ budou materiály, týkající se 
činnosti RVŠ a Fondu rozvoje VŠ  od 1. září uveřejňovány v elektronické podobě časopisu 
ALMA MATER). 

S datem 30. dubna 1998 vyšlo první číslo elektronického časopisu RVŠ ALMA MATER. Jak 
bylo rozhodnuto, půjde o podle potřeb a charakteru jednotlivých rubrik permanentně  obnovo-
vané a doplňované periodikum. Časopis má Internetovou adresu: http://rvs.upce./cz a je při-
pravován Agenturou RVŠ za technické pomoci Univerzity Pardubice. „První“ číslo je - vzhle-
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dem k novosti a u nás zatím i k neobvyklosti takto nově utvářeného média - jakýmsi „poku-
sem“ o svou, pokud možno ideální koncepci, bude postupně hledat a vytvářet, a to za úzké 
spolupráce s RVŠ a všemi českými univerzitami a vysokými školami vůbec.  
 
 
AD 7) Různé 
⇒ Doc. Münsterová požádala studenty, aby zpracovali informaci o studentských organizacích, 

ve kterých studenti vyvíjejí na VUT svoje aktivity (Unie studentů, Rada studentů - jaké je 
jejich zaměření a činnost).  

⇒ Byl vznesen dotaz na studentskou část AS, zda v příštím roce v rámci oslav VUT studenti 
hodlají uspořádat akci pracovního charakteru. Student FP David Zelenka informoval o plá-
novaných akcích v paláci Mitrovských (nadace studentů), který by se měl stát jedním 
z center oslav. 

⇒ AS VUT žádá rektora, aby zástupci Rady studentů podali informaci o plese VUT (jak bylo 
naloženo s finančním příspěvkem na ples). 

⇒ Mgr. Božek vznesl dotaz na senátory, zda by neměli vyvinout iniciativu a požádat rektora 
o konkrétní spolupráci při tvorbě interních předpisů. Členové AS VUT na dotaz: „Kdo je 
ochoten prostudovat si VŠ zákon, najít koncepci a podílet se na přípravě základních před-
pisů“ hlasováním vyjádřili svůj souhlas. Základní materiál, který by se měl týkat práce AS 
VUT na přípravě dokumentů rozešle Mgr. Božek E-mailem a členové AS se k němu vyjád-
ří. 
(Informace z RVŠ 18. 6. 1998: Vzorové materiály se průběžně zpracovávají a průběžně 
jsou a budou uveřejňovány na www stránkách MŠMT ČR. Všeobecně se doporučuje, aby 
byly především připraveny ekonomické vzory, neboť činnost VŠ v roce 1999 musí být eko-
nomicky zajištěna). 

 
Vzhledem k nepřítomnosti předsedy AS VUT Ing. Zmrzlého nebyl stanoven termín dalšího 
zasedání s tím, že bude oznámen až v zápise z dnešního jednání. 
 
 
Na základě dohody s rektorem předseda AS VUT vyhlašuje senátní prázdniny. První řádné zasedá-
ní AS VUT bude 15. září 1998. V případě nutnosti mohou předsedové odborných komisí svolat svoji 
komisi, eventuálně stejně jako rektor požádat o svolání mimořádného zasedání AS VUT. 

 
 
PROJEDNANÉ MATERIÁLY: 
1.  Změna č. 1 Statutu Fakulty technologické VUT v Brně se sídlem ve Zlíně 
 
PŘÍLOHY: 
1.  Návrh na kritéria hodnocení fakult a VŠ (pracovní verze MŠMT z 5. 5. 1998) - pouze 

v tištěné formě. 
 
 
                                                                                                  Mgr. Václav Božek, CSc. 
                                                                                        Předseda Legislativní komise AS VUT 
                                                                                                         pověřen řízením 
 
Zapsala: Jarmila Cardová 


